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REPRODUCED AT THE NATIONAL ARCHIVES 

• 

Interview with Phillip Agee by William B
rown and Harold Leap, 

• January 11, 1978, in Kingston, Jamaica, 
at Hotel Pagesas, Rm 253. 

0 Key: A - Agee 	 Time: 9:50 p.m. 

B - Brown 

L - Leap 

A 

Present are Phillip Agee, William Brown 
and Harold Leap, 

4 

o Staff Investigators. 
0 

This is the story of the - as I know it 
- of the photographs 

• 

• and other information relating to the vi
sit of Oswald to 

0 

▪ Mexico City a few weeks, I think, before 
the assassination 

of President Kennedy. At the time of the
 assassination I 

U 
4 

was in Quito, Ecuador, on assignment and
 I never learned of 

A 

O this story until I returned to Washingto
n on transfer in 

iN 

V September, 1966. At that time, I was ass
igned to the Mexico 

O Branch of the Western Hemisphere Division
 of the CIA Clandes-

tine Services. Because of a change in th
e office locations 

4 	of various parts of the Clandestine Servi
ces in the Langley 

Headquarters Building, the Mexico Branch 
and the Cuban Operations 

Branch were not at Langley working but we
re in the Ames Building 

in Rosslyn and for the period from the t
ime of my assignment 

in September to the Mexico Branch until a
bout November, we 

were working out of the Ames Building and
 in fact the Branch 

.0 

had been there for some months before I h
ad arrived, and then 

o 

about November we moved back out to Lang
ley, and all'f the 

officers involved in the headquarters sup
port to the operations 

underway in Mexico City or in Mexico, und
er the Mexico City 



a, 

= 	I arrived w
as a woman named 	

I think she goes 

U 

by the last name 	
She is still 

relating to the diff
erent cases we were 

trying to give suppo
rt 

• to in Washington. N
ow, the person who 

taught me my job wh
en 
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Station would have t
o go from time to ti

me out to Langley to
 

m, 
deal with the other 

offices of the CIA o
n various matters 

. 

• 	

around, I think, and
 I believe she 

appointed 
	 abroad. And in fact

 you 

o will find in David P
hillips' book, calle

d The Night Watch, 

... you know who Dav
id Phillips is I'm s

ure ... where 

0 
4 

, 0 

**4 

V 

0 
	 It would be about ti

me now for her to ha
ve been trans- 

V 

A 
	 ferred back to Wash

ington. She is abou
t 50 or so, but you

 can 

% 

find all of her biog
raphic data in the m

ost recent biographi
c 

register of the Depa
rtment of State whic

h would be 1974. 

And in this you will
 see her place and d

ate of birth, and 

the fact that she ha
d some job in the go

vernment for a long 

period of time, prob
ably Department of t

he Army or Departmen
t 

of Defense Research 
Analyst, something l

ike that, 

she was assigned to 
the Department 

of State. And in fa
ct she went down to

 Mexico City when I
 

was still there in 1
968 and eventually s

he ended up 
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'TY of all of t
he paperwork an

d other adminis
trative matters

 re- 

mh 

N lating to the su
pport in Washing

ton to these ope
rations which 

0 
a. 
,- were underwa

y in Mexico Cit
y. And they inc

luded observati
on 

. 
= posts around 

the Soviet Emba
ssy and around 

the Cuban Embas
sy. 

co, 
4 Around the Sovie

t Embassy there 
were three obser

vation posts 

= 

0 

0 

0 

called 	
and so on and so

 forth, each of 
the different 

agents and proj
ects had these 

cryptonyms. Wel
l, 	 was 

in charge of the
 support work in

 Washington for 
what are known 

as the Operation
al Support Proje

cts, which meant
 surveillance 

teams, 	
, various things

 like that, and 
because 

there had been a
 gap between my 

arrival and the 
departure of 

my predecessor i
n this job on th

e Soviet support
 operations, 

she had taken th
ose over, so she

 turned therri o
ver to me. 

I don't recall e
xactly when it w

as that I heard 
tits story 

about the photog
raphs of Oswald,

 but somewhere a
long the way, 



about what happened on the day o
f the assassination of 

01 I think 

Kennedy, because 	 was/at that time working in 

U  

4 

o
f
 
t
h
e
  
n
a
t
i
o
n
a
l
 

C 
V 

O 
4 

A 

E 
0 

)k 

R
e
p
r
o

d
u
c
e

d
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someone in the Branch, 	
told me 

Washington on the Mexico Branch 
and she was at that time 

also working in the same types o
f operations like the tele-

phone tapping, the observation p
osts, surveillance teams, 

those sorts of what is known in 
the CIA as operational 

support projects. The story went
 that just as the word 

came out in the news that Kenned
y had been shot, and then 

later when Oswald's name first c
ame up, that she recalled 

having seen the name of Oswald a
nd photographs of Oswald 

taken by one of the observation 
posts a few weeks earlier. 

Because what would happen is, an
d I don't remember for sure, 

right now whether it was the Cub
an Embassy or whether it 

was the Soviet Embassy. I tend 
to feel it was the Soviet 

Embassy where they took the phot
ograph, or photographs, 

however many there were. They ha
d these three observation 

posts, one of them was more or l
ess across the street from 

the main entrance to the Soviet 
Embassy. Another one was 

down on the other end of the blo
ck which was not a main 

entrance but which gave access t
o the main doorway because 

the Embassy was a big mansion se
t behind a high wall and there 

were trees around. And the third
 observation post was in the 

back along a side street and 
	 # 

and they would take photographs 
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ce  of the So
viets out th

ere playing 
volleyball o

r sitting or
 

5, walking a
round or wha

tever. 

But the stor
y went that 

= 
within a mat

ter of an ho
ur or two 	

dug up the 
again 

photograph o
f Oswald vis

iting the Em
bassy, and h

ere/I'm pret
ty 

0 

sure it's th
e Soviet Emb

assy rather 
than Cuban E

mbassy. And 
I 

• don't kn
ow, don't re

call in fact
, how she ha

d been able 
to 

O 
or how they 

were able to
 reconcile 

▪ reconcile/in
 Mexico City

 the photogr
aph with the

 name, unles
s 

someone had 
known the fa

ce. Because 
the problem 

with these 

= 
w observation 

posts is tha
t you can ge

t a lot of p
hotographs 

, 0 

• 	

from them, b
ut to find o

ut the exact
 identity of

 the people 

)14 

• in the photo
graphs is no

t always an 
easy thing t

o do. And 

• it may be th
at as they w

ere listenin
g to the tel

ephones of 

• the Soviet E
mbassy, and 

also the Cub
an Embassy, 

that she 

or Lee Harve
y Oswald 

4  remembered 
the name Osw

ald /from th
e telephone 

tap, if in 

fact he had 
identified h

imself over 
the telephon

e, and tried
 

to make an a
ppointment w

ith the cons
ul or whoeve

r. And 

then they we
re able some

how to recon
cile the tel

ephone 

conversation
 with the ph

otograph tha
t was taken 

from the 

observation 
post the sam

e day or mor
e or less wh

enever the 

it may be 

appointment 
was made. On

 the other h
and/that thi

s photograph
 

had not been
 identified 

until the ti
me of the as

sassination 

but that she
 had heard o

r recalled p
erhaps eithe

r feeding 

the transcri
pt from the 

telephone ta
pping or get

ting a 
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ri 
condensed report perhaps 

a weekly report or someth
ing of 

the take from the telepho
ne tap that she remembere

d the 

name Lee Harvey Oswald an
d then went back into the

 files 

a 
Of all the photographs an

d looked through all the 
photographs 

2 until eventually she foun
d a photograph that was s

imilar to 

4 all the photographs of Os
wald that immediately beg

an to come 

4 
0 over the television and 

the news services. So th
ose details 

I don't remember exactly,
 but I do recall that it 

was consi- 

r 
dered a coup of some sort

 for her to act so fast i
n the digging 

0 

out of the photograph and
 the information on Oswal

d's visit 

0 	to Mexico City the very 
afternoon of the assassi

nation. Now, 

4 one of the standard proce
dures for the Agency was 

to use these 

) observation posts to phot
ograph the license plates

 of the auto- 

.. 
mobiles which would park 

at or near the Soviet Emb
assy, especially 

those which had U.S. plat
es - people who had drive

n down from 

Texas or wherever. And I
 don't know whether Oswa

ld drove or 

whether he took the bus o
r however he got down the

re, but 

normally the license plat
e number would be passed 

to our 

office of security in hea
dquarters and they would 

then make 

the appropriate check in 
whatever state it was to 

get the name 

and any other data availa
ble on the holder of the 

license plate 

or the owner of the car t
hat had the license pl4te

 and then 

an additional investigati
on perhaps would be made 

before 
0  

writing a memorandum to t
he FBI on the person and 

on the visit 

to the installation in M
exico City. Now in the c

ase of Oswald, 

if in fact he had called 
by telephone and said"thi

s is Lee 

Harvey Oswald, and I want
 to make an appointment w

ith the 



O 
U 

U 
S 

NI 
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consul or someone in the Embassy or I want to go to the 

Soviet Union", or if in fact he had called the Cuban Embassy 

and said "I want to go to Cuba", and I remember hearing one ( 

version of the story, not in the CIA but later on, after I 

was out of the CIA, in fact I think it was, that he had tried 

to go to Cuba and that the Cubans had turned him down, and 

that he had gone then to the Soviets to try to get them to 

intercede with the Cubans. I don't remember where I got that 

story, but there may have been this name appearing on the trans-

cript of telephone tapping of the Cuban Embassy, or the Cuban 

Consulate, and also of the Soviet Embassy or Soviet Consulate. 

And I don't remember how many telephone, different telephone 

lines they had, and how many of them were tapped at any one 

particular time. I would think that normally they would'all 

be tapped, all the time. And if there is an American who comes 

up on these lines making contact with these Embassies, just as 

in the case with the license plates, the agency would then try 

to find out who the person was and what his political antece-

dents were. The normal procedure would be to first make a 

name check in the CIA and this is a procedure for checking 

all of the CIA files to try to get some trace on the individual 

involved. 

L: 	May I ask you a question - would the CIA station have.;Oswald's 

name on record prior to him arriving 	 in Mexico 

City? 
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There wouldn't be any t
race of his name in Mex

ico City itself 

unless he had been invo
lved in something relat

ing to Mexico. 

- 	If he had been there
 before, for example, f

or some operational 

2"purpose if he was ac
tually working for the

 agency or if he had 

6 
>' been down there in touc

h with the Soviets. 

A 

,4 

• 	

The fact that he was a 
defector - would his na

me be of record 

O in the various countrie
s where we have station

s? 

Ix 

• 	

His name -- if he had b
een a defector to the S

oviet Union -- 

ft,  

11 	that alone wouldn't suf
fice to have his name i

n the records 

0 

of Mexico City Station 
	

any station 

o 	which did
n't have a direct opera

tional participation in
 the case, 

whether he was a bonafi
de defector or whether 

in fact he had 

)14 
	 been recruited by the C

IA to go to the Soviet 
Union. But unless 

V 	

the station had a direc
t participation in the 

operation, then 

.0
V  

a 

	 there would be no reaso
n for them to stuff the

ir files with 

0 
% 

cards for example that 
they wouldn't need. Now

, you ought to 

know how the station fi
les are set up. 

B:; 	O.K., hold it. 
Lets get back first to

 the photograph. Now, 

you said that 

A:  

B: Right, O.K. You said 
she reconciled the pictur

e once she heard 

the name. Would you tel
l me what do you mean b

y "reconcile"? 

A: 	Well, I would
 assume that in Mexico 

City and I say assume b
ecause 

I didn't ever work dire
ctly in these operation

s in Mexico City. 

I simply did a support 
function in Washington 

and didn't actually 

handle the production f
rom the operations. But

 I would assume 
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that they would get a lot of photograp
hs of people they 

couldn't identify. And they would try
 to take the photographs, 

and of course with the photograph come
s the date and time that 

it was taken -- of the person entering
 and leaving the Soviet 

Embassy or the Cuban Embassy. Because
 not only are photographs 

taken but a log is kept and the log re
cords the entry of people 

to the Embassy, both to the Embassy st
aff and their local em-

ployees and visitors. And if you read
 the log, some people 

3 	 are identified and some are not, and t
hese logs are kept - 

4 

u. 	lets see, how can I put it -- they are
 kept consistent with 

A 
A 
0 	 the photographs so that if a person X 

goes in at a certain 

04 
0 

U 
0 

S4 

time, then you have "see photo" or som
ething like that, then 

you have the photograph that applies t
o the particular entry 

in the log, of the person going in or
 coming out. The same 

applies with the cars and the license
 plates. So I would 

assume that at the time of the assassi
nation they might 

have had Oswald on the telephone lines
, but I wouldn't think 

they would have had in Mexico City or 
in the Mexico Branch 

of the Western Hemisphere Division, an
yone who would look 

through the photographs and suddenly 
recognize it. Say this 

is Lee Harvey Oswald, the guy who went
 to the Soviet Union. 

That's not impossible, but I would be 
kind of•rsurprised if 

that were the case. 

L: 	Did you personally see the pic
ture 	 identified 

as Oswald? 



erb 

N 
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I can't remember whether I saw it or not, because I had the 

files of the observation posts over the Soviet Embassy and 

there was another officer whose name was 

U 

there until early in 1966 or middle of 1966, when they closed 

4 the office. And he came up to work in Washington. 

y
0 	

was in charge of the Mexico Branch in Washington, 

support to the operations against the Cubans in Mexico City, 

O just as I was in charge of the ones against the Soviets. 

And if it was in fact, if the photograph was in fact taken 

at the Cuban Embassy, then 	would have been the person 

0 	in charge of that type of operation, although as I say, 

g 
didn't get into that job until about just a little 

about when I went into mine. So he wasn't there at the time 

of the assassination I don't think. But as I was in charge 

of the files and of these projects including the observation 

posts, it would be normal for me to have looked through the 

file and seen the photograph that was taken. But frankly, 

at this point, I don't remember really having seen it or not. 

L: 	What I'm getting at 	 satisfied in her own mind 

that the photograph produced in Mexico City was in fact Lee 

Harvey Oswald, whose pictures were all over the papers. 

A: 	All over the papers. And it seems to me that that afternoon
 

or evening when his photograph/first began to come out, some-

how she got back into the files with the photographs, which 
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probably were not identified at that time, and it may be 

even that she thought she recognized the face, that is the 

Oswald face as being the face of one of these photographs 

that she might have been thumbing through, casually, or as 

a matter of routine as they sent them up periodically from 

o 
= 

Mexico City. 

L: 	I've seen a picture of the photograph supposedly taken in 

Mexico City, and the man photographed there, to me, personally 
0 
0 

doesn't even look like Oswald. 

A: 	That's possible, and as I say, I just don't remember ever 

0  A 
0 

it was considered a coup of some sort for her to have been able 
0 

O to go back and do this so fast. And as I say, I don't recall 

O whether Oswald had already been identified with the photograph. 
0 
O. 

a 	 That is, the photograph had been identified as Oswald's photo- . 

4 	 graph -- before the assassination -- through some process of 

reconciling the telephone tapping with the logs with the photo- 
try 

graphs... in case he had called the Embassy to/make an appoint-

ment. I suspect that the photograph had not been identified 

as Oswald's, but that they did have the name on the transcripts. 

And that this particular name as being an American, naturally 

they would have started this investigation of him by starting 

the name traces in headquarters to see what they had on his 

background. So there must be some documentation somewhere, 

that is if in fact he had turned up on the telephone taps. 

O having seen that photograph. 

• L: 	But she was satisfied with it? 

0 

• A: 	She was satisfied, yes. And as I think I've mentioned already, 



0 
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They would have automatically started an investigation to 
prepare what the CIA had on the person in order to turn it 
over to the FBI. 

B: 	O.K. Let me ask you a question. Can you account for the 
fact 	 reconciled this picture 
with Lee Harvey Oswald's name having seen a picture of him, 
say out of the newspaper or whatever, shortly after the assas-
sination, and putting the name Lee Harvey Oswald on the wrong 
man? 

A: That's possible. That's quite possible. If in fact the photo-
graph is not all that clear. 

B: The photograph is very clear -- completely the opposite of 
Oswald. 

A: Then I can't explain how they would have thought that that 
was Oswald. It may be that there was a coincidence in the 
time the photograph was taken with an appointment having 
been made by telephone, and that they made the wrong - an 
erroneous conclusion -- that that particular person was the 
person who made the telephone call to make the appointment, 
who might have identified himself as Oswald. 

B: Yeah, but see, there's still one point here. If, after the 
assassination, his name came up, photographs were sent down 
of him, if it was done as you say, why wasn't it changed? 

A: 	Well, why didn't they back track then and change -:it -- and 
say we've made a mistake. I don't know. And in fact, I seem 
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to recall that they either had this information, with the 

photograph and I don't know about the telephone tapping 

material -- I can't recall that -- but surely the documen-

tation should exist today. And that would have been produc-

tion of the 

tg 

The production files 	 and all the 

memoranda which was generated by those telephone taps should 

still be available today. They wouldn't normally destroy 

these files because they would have to have the basic docu-

mentation available for the future when people were doing 

name checks so that if a person was mentioned in these 

transcripts, or the reports based on the transcripts, then 

they would have a reference to go to, as in the case of 

Oswald for example, or in the case of any of the Soviet 

diplomats there, because this would all be forming part 

of the dossiers that they're building up over the years on 
k 

different people, and different organizations. But what I 

recall is that they either took the information directly to 
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Hoover, or let's say directly to the FBI
, maybe they called 

Sam Papich or 	 at that time was the principal FB
I 

liaison officer with the CIA. He
 resigned in protest in 

the early 70's when Hoover cut off all t
he liaison with the 

agency. But they would have eithe
r, not the Mexico City 

branch, 	 directly, but if they went to the
 

FBI on it right away, 	 or somebody in the Mexico 

O City branch would have gone down 
to speak to 

= 	 And 	 the Chief of, I think he was the 
Chief 

of the CounterIntelligence Staff 
Liaison Section, or at least 

0 

he was one of the officers, he wa
s the principal officer in 

O charge in the Counterintelligence
 Staff which remember was 

C 

G under James Angleton at the time, for dealing with the FBI. 

E 
0 

And when 	 would come out to the CIA every d
ay from 

0 
the Bureau he would always go to 	

office. I don't 

7 
0 

know if 	 is still around. But 	
was, I 

S 

in any case, 

the procedure was from the Mexico
 City branch to the Counter- 

Intelligence Staff Liaison Sectio
n where 	 was. 

And from 	 to the Sam Papich in the Bureau. 
But I also 

have a vague recollection that th
ey took the stuff right to 

the White House somehow, and I do
n't know how that would have 

worked. It probably would have go
ne from the Mexico City 

Branch to the Deputy Director for
 Plans right to the Director, 

and then over to the, White House.
 I have a very vague recollection 
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that possibly this was sitting in Johnson's office when 

he got back from Dallas. 

	

n't 
	 L: 	But getting back to the photograph -- you reason that from 

	

0 
	 the people who handled it that the photograph had to be taken 

of the Soviet Embassy rather than the Cuban Embassy -- other-
 

0, 	 wise 	 would not have handled it. 

A: 	That's not quite true, because in 1963 I don't know who was 
4 

• handling the support in Washington to the Cuban - the operati
ons 

0 
against the Cubans in Mexico City. 	 was handling 

those in 1966 when I heard this story and when I got back and 

started working on the Soviet operations in Washington. 

L: 	 dug it out of the Soviet files, right? 

0 
4 

A: 	She could have dug it out of the Cuban files too in 1963, 
= 

	

.0 	 at the time of the assassination, because it's possible that 

she was working on both of those operations, both 'of those ta
sks, 

in November of 1963. But I don't have an explanation for the 

t 
failure of 	 in the agency to realize 

they had made a mistake, once Oswald's photograph was all over
 

the place. If it's so clear that that's not Oswald, then it 

doesn't make sense that they wouldn't start looking again 

through all the photographs and try to come up with one 

that's closer to Oswald's actual appearance. I don't see the 

explanation, unless they simply, well there's always the pos-

that 
sibility/they're trying to confuse the whole tiling and let it 

pass. Or having done it deliberatel  Yibut then there is also 
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the idea of not having to backt
rack and say they had made a 

mistake, if they had actually s
ent it to the White House. 

Maybe they decided, let's let i
t go through and not worry 

about it, if in fact they had h
im on the transcripts of 

0 
the telephone. And it may be t

hat they had him on the 

4 
0 
41 	 transcripts of both the Cuban a

nd the Soviet lines -- that 

0, 
I don't remember. 

0 

4 	 L: 	Do you know any personn
el that would have been station

ed there 

a 

at that time handling that type
 of work? 

A: 	Well, Win Scott was th
e Chief of Station -- he's dead

 now, 

I think. But the Deputy Chief 
of Station who would have know

n 

0 

about this too was 	
was the Deputy 

0 
0 	 Chief of Station from about Nov

ember of 1962 until his transfe
r 

= 
Y which I think was about 66, or 

early 

67. Because 
	 I believe, replaced 
	 as 

the Deputy Chief of Station whe
n 

And I was still in Quito when 	
came down and 

I think he arrived in November,
 no it was early December I 

think of 1962. So 	
I think, I'm quite sure, or 

I'm pretty sure, replaced him a
s Deputy Chief of Station 

in Mexico City. And 	
should probably be still 

around, of the leading figures 
in the CIA station at that 

particular time. But it would 
be a fairly easy thing for 

me to do, to come up with the n
ames of quite a few of the 

o 

people who were in the Mexico C
ity Station in 1963. 
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may 

In fact, Phillips/have bee
n there at that time, if I'm no

t 

mistaken, I can't remember the exa
ct years when he was there

. 

But by a simple check of t
he foreign service list --

 

lips have 

cc
0
. 	

L: 	What type of job did Phil-
/ at that time? 

A: 	I frankly don't recall what Phil
lips was doing in Mexico C

ity 

because I didn't get there until
 67, and Phillips was long

 

4 
gone, before I got there. 

Phillips may have been inv
olved 

in the cover action operat
ions, things like propagan

da, or 

0 

O he may have been involved 
in operations against the 

Cubans. 

book, 

But I think he, this is in
 his/that is, his responsi

bility 

O in Mexico City, but it sli
ps me now. I've read his b

ook, 

m 
. 

✓ 
but I've forgotten for the

 moment just what he said 
he was 

.4 

0 

-
4 

doing in Mexico City. 

So in other words, 

. 

E B: 	All right. Let's get back
 to the photograph. /All y

ou can 

,4  v 	
say is 	 the one person who reconci

led the 

1 . 

o: 	 name with the picture out 
of the file, right? 

. 
0. 
7 
g. 	 A: 	That's what I recall, yes,

 of what you said. 

L211,,,,1 

.., 	B: 	And as far as why the pict
ure was identified as Lee 

Harvey 

Oswald when in fact it was
n't, you don't reall

y know. 

A: 	I have no idea, because I 
was led to believe all alo

ng that 

it in fact was Oswald's ph
otograph. You tell me toni

ght that 

it doesn't look anything l
ike him, and this is the f

irst I've 

heard of this. 

L: 	The photograph produced by
 the CIA does not c respon

d with 

Lee Harvey Oswald. 
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A: 	I had always been led to believe that that was considered 

a very significant achievement on the part of the Agency 

and 	 for having done that so fast. 

And so accurately. But now there seems to be some doubt. 

And it wasn't anything that was particularly secret around 

the Branch. It was just one of those shop-talk stories that 

persist over the years. 

L: 	Mr. Agee, I'd like to draw your attention to the issue of 

whether or not Lee Harvey Oswald may have been a CIA agent. 

Do you have any information that might lend lightness on this. 

A: 	No direct information. I never heard of him having been men- 

tioned as having any operational relationship with the Agency, 

while I was in the CIA. Of course, I didn't review all the 

files and if he had, that would have been so sensitive, in 

1967 or 66 when I was back in Washington working that I pro-

bably wouldn't have had access to it anyway. They would have 

taken that file and put it somewhere where nobody could find 

it probably. But, I mean, if they had come out saying already 

in the Warren investigation that they didn't have any relation-

ship with him, but since then I've met another former CIA 

employee whose name is Jim Wilco and whose address in Califor-

nia I'll give you as soon as I get back to Amsterdam, and his 

telephone number I probably have and his home address. 
•0  

B: 	Is he known by any other name? 
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A: Wilcot would have had a pseudonym inside the CIA, just as 

I had, which is an entirely internal thing. 
Tr 

B: Would you know that name? 

O A: 	I think I have it on a letter from him. But he'll tell 

you what it was when you see him, and his job at the time of 

o the assassination was disbursing officer for money, for currency, 
:` 

in the 	station. And he told me just a couple of weeks ago 
4 

O that he recalled the very day of the assassination hearing 
0 

4 	
comments made by the officers in the Soviet branch of the 

O station, and these are operations officers, not support 

O logistics people like he was, commenting that, "oh, yes, Oswald 

was our agent and in fact I think Wilcot recalls them using, 
0 
4 	 talking about his cryptonym. Because, normally in all the cor- 

 respondence, in all the documentation, you never put the agent's 
• o 
) w true name down, except in very special circumstances. You are 

0 

e. 	 always referring to them by cryptonym. 	It seems that 

Wilcct told me that he had overheard even mentioning the crypto- 

nym of the man. Now why they would know this 	 I'm not 

really sure, unless Oswald had been there, and in fact, Wilcot 

told me that they had talked about Oswald having been trained 

or briefed or debriefed at one particular period at Atsugi Air 

Base, or Naval Air Station, I can't remember exactly which it 

is. Wilcct will give you all the details on this, which was 

the U-2 base in Japan which had a number of different CIA 

functions, logistics and that sort of thing, maritime air 

support. But he in fact became disallusioned with the Agency, 
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he was a Kennedyite himself and he was quite shocked at that 

time by this talk going around 	 station that 

Oswald actually had been working for the Agency, in the Soviet 

0 	 Union when he went there, or perhaps recruited by the Agency 

after he had gone to the Soviet Union to work for them in the - 

Soviet Union. I don't think he knows the details, but you 

would probably have to jog his memory somewhat and maybe even 

come up with the names and photographs of the officers who were 

0 

working in the Soviet operations branch of 	 Station at 

the time of the assassination. Jim would be able to identify 

0 	 by photograph if he can't remember the exact names of the offi- . 

cers who were making these comments. 

4 
B: 	O.K., now when you say "officers", could you specify, are thes

e 

0 	
agents or are these top-echelon people? Are they case officers?  

1 

A: 	Case officers. In the CIA you don't refer to the staff people 

o. 	 as agents normally, unless they have non-official cover on the 

A 	 outside. In other words, if they are in the community as a 
if 

professor or as a businessman or something like that. But/they 
then 

really are staff, career people,/you call them staff agents. 

But everybody working inside the station under official cover, 

all the case officers, or the operations people, are called 
then 

officers. And you have communications officers,/you have support 

staff, such as secretaries and logistics and administration. 

Wilcot was Finance Officer. 

A: 	How big do you think that Station was at that time? 
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He said it was huge. 	He said 
they had a couple of hundred 

people there. 

That would be in the Soviet Sec
tion? 

but 

He would have to tell you,/I wo
uld guess that they might have 

five case officers. 

Oh I see. 	And these would be t
he people that would do all the

 

talking. 

These would be the U.S. citizen
 people 	 and 

it was a military instal- 

lation. 

I don't recall at the moment, b
ut Wilcot will 

recall it. And I'm pretty sure 
that they had moved to that bas

e 

by the time of the assassinatio
n. 

L: 	Let me ask you a quest
ion. 

A: 	But these officers that 
I mentioned are the ones who ar

e going 

out and meeting 	
working for the agency, and 

the station was divided accordi
ng to Wilcot into several dif-

ferent sections, like, Liaison 
Section, which is the case 

officers involved in dealing wi
th 

a Soviet section, which is deal
ing with operations 

against the Soviets 
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So, it was divided into the 

different target areas, and in the Soviet operations branc
h 

where he recalled that they spoke of Oswald as having been
 a 

CIA agent, not officer, but agent, in the managing end of 
the 

line. 

B: 	O.K. fine. 

L: 	Did you know Wilcot well enough to evaluate what he told y
ou -- 

what credence do you put in what he told you? 

A: 	You will have to see for yourself what sort of man Wilcot 
is. 

I believed him. I believe everything he says. Jim's hazy
 

on a number of things, now, having been out for ten years.
 

And, as I say, you may have to help him by giving him some
 

names on your own. And in fact, well, you can get those I
'm 

sure. But we can discuss that later, about how you can go
 

about getting the names.. But Wilcot, as a person, I think
 

he's very honest, and up front, quite straight. But he ma
y 

give you the appearance at the beginning of being a little
 

scatter-brained because of his memory problem in trying to
 

recall all these things after so long. 

L: 	Why would he not make this information known? 

A: 	He's tried -- over and over again. He'll tell you the 
whole 

story about how he's written this stuff up and tried to ge
t 

it published. In fact, he even wrote, he's written up th
e 

whole Kennedy thing as he recalled it, and he'll probably 
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have a copy of it for you, to give you when you see him. 

L: 	Now who would stop him from publishing it -- the CIA? 

A: 	Well, he didn't actually write it up as an article. Do 

you remember Counterspy Magazine? The one that was blamed 

for the Welch killing in Greece -blamed in error of course 

in this attack by the CIA against Counterspy, because Counter-

spy Magazine which is published in Washington by people I know 

had been publishing names of CIA people for some time. And, 

well it's a long story about Welch, let's not go into that 

at the moment. But Wilcof had written up all of his recollec-

tions on the Kennedy affair, and he'd sent it to Counterspy 

Magazine on the possibility that it might interest them in 

him doing a story on it. Wilcot is not a writer - but what 

he did was write up what he could remember, and he's got 

copies of these, of this, I'm pretty sure, but he couldn't 

get it published. And he will tell you a whole history of 

ten years of frustration of trying to do something about the 

Agency, and the reasons why he became disillusioned with it 

and quit. 

L: 	That information is dynamite. It seems logical to me that 

someone would have expressed an interest in following up that 

type of information. 

A: 	I would think so too. The problem is thae he sent it to 

Counterspy at a time when Counterspy was folding4and they 

weren't answering their mail and they were just disintegrating 
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as a group, and the magazine wasn't published after a period 

of time. 

B: 	Let me ask you another question. I don't know if you can 
0 

answer it. Now, if he had this information, and he wanted 
4 
0 

to do something about it, why didn't he present this infor-

mation to the Warren Commission? 

4 	A: 	He was still in the CIA at the time.., and he didn't leave 

0 	 the CIA until about 1966 or 1967. In fact, he had wanted 
ti 

to stay 	 but when he talked to 
X 

station security officer -- no it was his boss in the Finance 
0 

Division -- about staying, resigning and continuing to live 

became very clear that the Agency didn't want 

him to resign and continue 	 but that they 

) wanted him to go back to Washington. And a veiled threat 

•• .v 
u was made that they could keep him from getting a work permit )  

0. 	 if he in fact resigned and tried to stay there. So he went 

back to Washington and was back there for about a year and 

was then assigned to the Miami operations base about 1965, 

because he 	 from 60 to 64, roughly, 64 to 65 

back in Washington, and then 65-66, down in Miami. And that 

was the heyday of the operations against Cuba, you know. 

B: 	Now, so we don't go too far-- he got out of the CIA in 1967. 

A: I think 66 or 67, yes. 

B: If my memory serves me correct, wasn't the ChAch Committee 

at that time active? 
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A: No, the Church Committee wasn't established until 1975. 

B: O.K. I'm off. 

A: 	But Wilcot has many stories to tell you. He wrote up his 
0 

memoira twice, and they disappeared both times, and he's not 
4 

= 	 a paranoid person, believe me. Yes, and he was living in, 

Y, 

at least in one instance, in a commune and it turned out 

that one of the people in the commune was a spy -- one 

who has later on been revealed in these investigations 

Li 
	 in some court case I think he was eventually revealed as 

a prosecution witness. 
0 

• L: 	Spy for our country? 

0 

O A: 	Spy for the FBI, I think, or the CIA, I can't remember which. 

= 
But Wilcot can tell you -- he has a saga of ten years of trying 

to get the stuff out and not having anyone listen to him. 

O And on the Kennedy thing, he not only sent that memorandum, 

I think, to Counterspy Magazine, he was also working with 

another magazine, I think it's one that is published on the 

1 

coast, about trying to get it published too, and I don't 

know why they didn't do anything about it either. It could be 

because he wasn't able to be specific enough about the identities 

of the people who were doing the talking. And he had no way of 

going back and checking and trying to get their names again, or 

what not. But I would think that in working with him, you 

would be able to go back to the CIA somehow and jet names and 

photographs and help Wilcot recall who was talking, so you 

could then talk to those people directly. 
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A: And Wilcox was a person as I say was not really a, in 
my 

estimation, any sort of person given to flights of ima
gination 

or paranoia or dishonesty or anything else. 	I thi
nk he's quite 

honest. 

0 B:  O.K. 	At this time we will take a short recess. 

, 

0 O.K. 	At this time after a short recess we're going 
to 

terminate this conversation and we shall reconvene at 

0 

approximately 9:30 a.m., January 12, 	1978, same locati
on. 

0 

0 B: Interview resumed, at 10:40, same location, present ar
e 

V 

the following -- gentlemen, would you give your names 
please. 

L: Harold Leap, Staff Investigator 

A:  Phillip Agee. 

0 
0 B:  And I'm William Brown, Staff Investigator. 	This is 

a continua- 

0 

a 	 tion of the conversation and interview that we had on 
January 

11. 

A: 	The question arising here is the standard oper
ation procedures 

for the CIA's interviewing of defectors, and of other 
people 

traveling in Communist countries. First of all, it oug
ht to 

be pointed out that in every foreign country or foreign
 capital 

wherever there is an official mission of any of the Co
mmunist 

countries, there is also on the American side, what is
 known 

CIA officer, could be the Chief of Station or it could
 be 
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the officer in charge of operations against the Soviets, or 
against the other Communist missions if there happens not to 
be a Soviet Embassy there. 

be prepared at all times to haridle securely any defector who 

0 

so that once a Soviet were to show up there would be a standard 6 
procedure for handling him, that is for calling a certain person 

0 u . 
O 

and to handle all the things in-
0 

0 w O volved in keeping him safe and perhaps on occasion allowing him a 

an interview with the Soviet Ambassador if that were requested; 
and eventually getting him out of the country. 

Tape stopped -- then continued . . 
O.K. we continue. 

essentially be responsible for the handling and the initial 
defector from debriefing of the Soviet defector or/anyt)ther Socialist 

country, and getting them safely to the States.:010w, they 
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0 

U 
0, 
P 

And this procedure normally wou
ld 

the person 

0 	
be followed with whatever of th

e Communist countries/would 

0 

0 

come from, whether it was Cuba 
or Soviet Union or Poland, 

and what I don't know is whether t
his procedure would be 

followed in the case of an Amer
ican who had defected to 

the Soviet Union and then tried
 to re-defect to the United 

States. Because our considerati
ons, and this is the period 

of the assassination and probab
ly of the period when Oswald 

re-defected in 62, although I w
asn't working until 64 on 

Soviet operations. But I would 
think that in 62 when Oswald 

went back to the Embassy in Mos
cow and said he wanted to go 

back to the United States, and 
when these arrangements were 

being made and he was being int
erviewed in the Embassy, and 

when it turned out that he hadn'
t in fact renounced his U.S. 

citizenship properly, or he sti
ll had it, I would certainly 

think that he would be interviewed by one of the CIA people
 

in 	 Moscow and that certainly after he 

got back to the United States, given the fact .tbat his 201 
if 	.# 

file was already opened for two years,/it was opened in 1960 
, 
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to me its inconceivable that someone wouldn't go to Oswald 

from the CIA and try to debrief him and ask him questions 

about what he had told the Soviets and the military would 

be interested in this too. . . what he had told the Soviets, 

any other information which might be of value to the Agency. 

Now there is a section - there are different elements I can 

think of very quickly - in the Agency which would be quite 

interested in talking to Oswald. For example, the Counter- 

Intelligence Staff would be quite interested in knowing of 
had 

any contacts he/had with the KGB, 

was merged with the Eastern Europe Division in the middle 60's. 

But people working on the KGB would certainly want to talk to 

Oswald because if Oswald had defected to the Soviets and if he 

had, whether or not he was a bonafide defector or not, and under 

whose control he was, that's another matter, but in any case, the 

people 	 in the Counter-Intelli- 

gence Staff (that's Angleton'sold office) would have been very 

interested in talking to him because it would be assumed, I think, 

that if he had defected to the Soviets, and had told them the 
that 

things/he was threatening to tell, that it would be to the KGB 

that he would tell all these matters. And they would want to 

know, they would have hundreds of questions for him on who 
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he dealt with, where they did the debriefing, what h
e told 

them, the descriptions of the people he was in cont
act with, 

the languagesthey spoke, all kinds of questions abou
t where 

they took him, and how they handled him. And to me 
it's 

inconceivable that once he got back in the United St
ates 

even tho the initial conversations with him in the E
mbassy 

in Moscow may have occurred -- I don't think that's 
quite 

clear yet who the people were that he spoke to, what
 the 

content of the conversations were, but certainly the
y 

would have talked to him in the United States. They
 would 

have approached him anyway, to try to get his coope
ration, 

to talk. Now, if he had gone back into the Embassy 
in 

Moscow and had said I want to go back to the United 
States, 

in order 

and he would have to have said quite a bit/to get th
is 

loan of four hundred and some dollars to get back,'a
nd to 

enlist that support that eventually occurred in his
 efforts 

to get back to the States and to take his wife with 
him. 

Then I think that they would some long conversations
 with 

him, even in Moscow and I don't see how the CIA peop
le 

would have been excluded from those conversations. 
That 

with 

the conversations would have been exclusively/the Co
nsular 

Officer, for example, or with the Political Officer 
who had 

nothing to do with the CIA. I would think that if h
e went 

into the Embassy to have a meeting to discuss his pe
rsonal 

situation that there might have been two or three pe
ople 
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in on the meeting, not just one. They would have had a 

Consular Officer who looks after the affairs of American 
m. 

O citizens in whatever country, they would have had probably 
a 

a Political Officer at the Embassy,/bonafide State Department 

Officer, and they would have had a CIA officer. And the 

= three of them would have been in on an interview with Oswald. 
4 
4 	 Conceivably, the CIA wouldn't have been in on it at the very 
0 

beginning, but then would have received a copy of the memoranda 

written by the other people who had interviewed Oswald and, I 

O don't know if its clear yet how many times he went to the 
C  
C 

-4 	 Embassy and how many interviews occurred during that period 
0 4 

before he left, but that should all be part of the record, and 

0 
these things should be part of the State Department correspon- 

) , w 
dence. 

L: 	Would that be in Oswald's 201 file? 

• A: 	It should be in Oswald's 201 file, definitely. Can you fill us in 

as to how that 201 file is handled, its construction? 
though 

A: 	Yes. Starting first/ With the State Department traffic on the case 

because if it is a matter of a person, an American citizen going 
some 

back to the United States after there had been/ question of 

whether he had resigned his citizenship or not, whether it was 

done properly, this is a citizenship case and it is dealt with 

through the Consular section of the Embassy. Now, tI'e embassies 

have chronological correspondence, both as to pouch and as to 
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telegram, and during that period, if someone were to go 

back and check the whole chrono file, as opposed to try to 

check just under the name of Oswald, then there might be 

pieces missing from the chrono section, if there was an 

attempt 	at any time to excise important information 

from the file, but I would think that the Moscow Embassy, 

still on the State Department side, had to file either 

telegrams or airgrams, which is pouch material, back to 

Washington about this American who has turned up and who 

wants to go back to the United States and asking for instruc-

tions, because I don't think that the post has the authority 

to pay out $435 or so without approval from Washington. I 

may be wrong on that, but I think that is one thing that 

would need approval. Giving the visa to his wife would be 

another thing that needed approval. And I think T read in 

this book that Immigration and Naturalization opposed the visa 

for his wife at the very beginning, but that they ceded, I 

don't know when, but later on. So, there must be a lot of 

information in the Department of State on the case, quite 

apart from the CIA. Now, if the CIA file was opened in 1960, 

then all of the purely State Department traffic between Moscow 

and the Department should also be in the CIA 201 file... 

because naturally, if the CIA had a file open on the man, 

then they would have informed the Department of State that 
Iv 

they wanted everything that was State traffic on the person, 

because the Agency 201 files include a lot of material which is not 
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CIA material, properly speaking. It originates with other 

agencies, and the CIA, it cones through the paper mill in the 

CIA and eventually is assigned to a certain 201 files or 
Or 

project filesor subject file;/whatever other files. 
4 

• B: 	Can I ask a question. O.K. If Oswald was working for the 

CIA in any capacity and they had a 201 file on him, is it 

4 	 possible for a person who knew the inner operations of the 

0 
O CIA to look at that 201 file and determine through some 
ai 

code word or whatever that he was a person being used, say 
as 

as an employee, or/an informant, or whatever, is it possible 

for them to look at that 201 file and read some type of code 

O to show that there is an additional file on this particular 

party? 

A: 	There is a good possibility that that could be done.
 And it 

.0 depends on the type of documents that are in the 201 file 
2 

that you have. Now, normally when a person is an agent of 

= 
the CIA, not a staff officer now, but an agent like Oswald 

would have been, let's assume that he was sent to the Soviet 

Union as a defector, or that they tried to recruit him after 

he had defected. Because they might have tried to do that too
. 

Then they would have had two files on the man. One is the tru
e 

name file and one is the cryptonym file. 

Now, the true name file includes a.34the documents 

that refer to the person in true name, but nothing which would
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refer to him as being of operational interest or of operational 

exploitation by the CIA. All of that would go in the cryptonym 

0 
	

file and there would be no mention in the cryptonym file of 

the true name, and if you got the cryptonym file, and read 
0 
0 

it, you should not be able to identify the person as to true 
41, 	

would 
name. So that all the correspondence that/go between a field 0 

4 	
station and headquarters by pouch for example, or by cable, 

0 	
would be in cryptonym, so that if the documents were ever 

lost, let's say an aircraft went down and the pouch were lost 

0 	 and the Soviets or someone else got them. Then if there was 

a dispatch on a particular operation, the operation couldn't 

be identified from the contents of the document because there 

would be cryptonyms in strategic places all through the document, 
0 

) 
which would conceal the true identity of the persons and organiza- 

tions referred to in the document. 

B: 	O.K. I understand that. But, someone, I would think, would 

know, there would have to be something in there, say for 
4 

instance, I was a high official in the CIA, O.K., and I 

have the cryptonym file. There must be some way to reconcile 

those two files. There must be a key in there somewhere. 

A: 

0 
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is whether or not there is in t
hat file at the very beginning,

 

well first of all, the very fir
st document that goes in the 

file is the request for the ope
ning of a 201 file, because 

Records Integration Division of
 the Clandestine Services 

(or what used to be the DDP) as
signed all the 201 numbers, 

so there was a form which the d
esk officer in charge of 

the case would have to fill out
 and send to Records Integratio

n 

asking that a 201 file be estab
lished on a particular person. 

And they would give the true na
me. A copy of that would be 

the very first document in the 
file. Now, what would follow 

from that would be the true nam
e documents which would be 

largely or, I don't mean largel
y, but certainly all of the 

State Department Traffic on Osw
ald ought to be part of the 

true name 201 file. But one of
 the very first documents 

if he was being 

 

cultivated, or assessed over a 
period of time, it doesn't have

 

to be too long a period of time
, for recruitment as an agent, 

there would be in the 201 file,
 what is known as Part One of 

the Personal Record Questionnai
re., known as PRQ. And in the 
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true name file it's PRQ Part I. Th
is is a document of about 

five pages or six pages which is a
 form all the way through 

each of 

with boxes and the boxes are all f
illed in and/the boxes are 

numbered. And they're all filled i
n, starting with the true 

name, the date and place of birth,
 name of the father, the 

name of the mother, and then it go
es on and on about the 

full biographic record of the pers
on. It includes all of 

the employment history of the pers
on, it includes the 

person's educational background, a
ll schools they attended, 

addresses for the last five years,
 name of the wife and 

background on her, each of all the
 children and when they 

were born. It is a very detailed q
uestionnaire on basic 

biographic data on the person. It 
has a section for hobbies, 

for example, it has a section for,
 I was thinking of vices, 

but that comes in Part II. Anyway
, that's Part I. Now in 

the cryptonym file, because right 
after the assignment for 

true name, then the cryptonym woul
d be assigned, and then 

they would open a separate 201 fil
e with the same 201 number 

under cryptonym. 

L: 	Would that Personnel 201
 file indicate the second 201 file

 

was opened? 

A: 	No, it wouldn't necessari
ly. But you wouldn't open, you 

wouldn't use a PRQ, Part I, normal
ly, unless you,were going 

: # 

to use a PRQ, Part II. 



REPRODUCED AT THE NATIONAL ARCHIVES 

Interview w/Phillip Agee - 1-12-78 - page th
irty-nine 

file would have been opened at that time. 

A: 	Yes 

L: 	Have you ever heard of an instance where a
 201 file was 

destroyed? 

A: 	No. 

;- 	
L: 	Never? 

= 
A: 	Never. Now Oswald came back from the Far 

East to the States 

4 

4 	 before he was discharged, right? I don't kno
w whether I have here 

0 

the year he was, he came back. 
= 

L: 	I'm guessing that he was probably there in 5
7, something like 

0 that. 

A: 	But the 201 file, if it was open
ed in 1960, the coincidence of 

0 
dates is important because if they were goin

g to use him in 
• 

0 	
any way in an operational capacity, and if t

his started while 

the 

o 	
he was at Atsugi, then / 201 file should have 

been opened then. 

0 

L: 	There's no record that a 201 fil
e existed prior to 1960. 

x 	A: 	Now, there is also in the 
201 file, in the basic document, 

which is filled out to open the 201 file, th
ere is a reason 

given. But that would be in the cryptonym s
ide. But I think 

that if it's just a true name file, remember
 that not all 201 

files have the cryptonym part, that is the s
eparate cryptonym 

operational file, so that you would have to 
take a review 

of the true name 201 file, or whatever they'
ve given you, 

can 
whatever you/get, to get an idea of whether 

that was just a 

true name file and nothing else, or whether 
there was a crypto-

nym file also, made at the same time, or eve
n later. But that 



: 
4 
O 

4 

a 
O 

V 

4.4 

0 

C  • 

V 

0  

OA • 

0 
/4 

, 	
) 

 
V 

-0 
0 

U  . 0 

0 

4 

REPRODUCED AT THE NATIONAL ARCHIVES 

Interview w/Phillip Agee - 1-12,78 - page forty 

the existence of the PRQ Part I is key because that would 

suggest if there was a PRQ Part I, that there was a PRQ Part 

II filled out by someone and put in a cryptonym file. But 

as part of the clearance process within the CIA, which follows 

the opening of the 201 file and the assignment of the cryptonym 

then there is a whole bureaucratic procedure which is called 

operational approval 

and there are a number of 

forms which have to be brought together and filled out by the 

officer in charge of the case, and then he sends it to the CI 

staff 	 and they then review the documents 

and determine whether he should be given operational approval 

or not. Normally, anew agent of the CIA will be first given 

And that is normally good for six months. And during 

that six month period, the operational approval office of the 

Counter-Intelligence Staff requires additional information 

on how the case is going, or when some information in the past 
sometimes 

was not available, they will hound/the desk officers to 

keep them up to date on how its going. And there is a natural 

clash between the desk officers handling the cases who want to 

use these agents and the CIA staff people who take a different 

point of view and are trying to prevent penetration of CIA 

operations by agents under hostile control, or agents which are 
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shaky from one point of view or another. 

and there was this natural tension between the de
sks 

0 

who wanted to use these agents as much as possibl
e, in some 

0 

cases with the counter-intelligence office which 
was taking 

a very jaundiced view of most cases. They had to
 be skeptical 

about cases, that was part of their job. So in t
he true name 

4 

0 	 file there ought to be cross references to certai
n documents 

which would appear in the cryptonym file. There 
wouldn't be 

very much in the file -- it would just say "see t
he document" 

-- all documents have letter and number designati
ons and a 

date in such and such a file, for cross reference
. 

L: 	You stated that never to your knowledge h
ave 201 files been 

'w ). destroyed for any reason. Now, going back to Tok
yo, would 

it be possible for the military intelligence unit
s to recruit 

o 	 Oswald, under the full knowledge of the CIA. See
, there's two 

stories that don't jive. CIA operational officer
s recognize 

Oswald as being an agent, they seem to remember h
is cryptonym. 

So how can that be, with no 201 file? 

A: 	Well, I think you said there is a 201 f
ile but it is what is 

equivalent to a true name 201 file, or one of tho
se 201 files 

on people who were not operationally used, but wh
o were of 

interest in any case to the agency. 

L: 	Opened in 1960. 	
:0 
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A: Yes. There will be many 201 files in th
e CIA on people of 

interest who have never been in any oper
ational situation 

with the CIA. And this is simply becaus
e the 201 file being 

the basic personality file, would be use
d both for the agents 

and also for any other particular indivi
dual of interest. 

B: On that line, let me ask you, is it norm
al procedure when they 

4 
0 
)4 

4 	 open a 201 file, to have a photograph of
 the party in question? 

0 	A: 	I'm pretty sure, yes there is a se
ction, one of the boxes on 

= 	 the first page, of the PRQ Part I has a 
place for a photograph, 

almost the passport size photograph, and
 that's not always 

0 

possible to get. But in the places where
 I worked, we would 

o 	 get these from the government identifica
tion files because 

4 

most countries in Latin America for exam
ple, have the national 

E 

,N )4 	
identity card system, and they require 

photographs. Sometimes 

to 	 these get way out of date and you get a 
photograph which is 20 

years old 
0 

B: 	In the case of a person like Oswa
ld an American, and he's got 

a passport, right, so it shouldn't a prob
lem to obtain a picture 

of him? 

A: 	No problem at all. In fact, he
 would have - it would be available 

from the military services, because they
 too have photographs. 

But getting back to the operational appr
oval system, there 

ought to be, if in fact Oswald ever work
ed for the agency, there 

tct.i 

sq 

4 . 

Y 
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ought to be plenty of documents because first of all th
ey 

do name checks throughout the agency on the individual 
in, 

of interest. The PRQ Partl,the PRQ Part II, would be t
he 

first documents, and at the same time they would start 
the 

name check process. And the name check process is also
 done 

by form - it's called name check form, I think -- and i
t is 

sent to Records Integration Division in the Deputy Dire
ctorate 

is 
of Plans,which/ the central reference office, And they 

would 

also do what is known as a green list check. Now nobody
 ever 

said what the green list check was, or green list reques
t,because 

it was something separate from RID, or Records Integration 

Check. And in Records Integration, I'll get back to th
e 

green list in a second, they have these thousands and 

thousands of cards, or I suppose it's all computerized 
now, 

But you put in the name of the person and someone would
 go 

Under 

through checking all the references / that name, and t
hey 

began to mechanize this in the 1960's. And you would h
ave 

the date and place of birth also. And you would, in th
e form 

for the name check, advise the analyst or researcher in
 RI Div 

just what you wanted. Whether you wanted every person 
with 

you wanted 

that last name, or whether/ only people with the last na
me, 

first name, second name, date and place of birth. In o
ther 

words, you could make the name check wider or narrower
, for 

who was going 
the analyst /to do it. Then you would.get back photocop

ies of 

all of the indexed cards, which the researcherThad been
 able 

to retrieve. And as the officer in charge of doing the
 name 
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check you would then go through each card 
and check off 

at that time 

with a green pen/- this is in the 60's - t
hose that you 

wanted the hard documents on. Because the
 index cards 

sometimes have an extract of what was on t
he document 

about the person, or would have very litt
le. So you wouldn't 

be able to tell. So in those cases where 
you couldn't tell 

and you wanted to see the actual hard docu
ments, or you 

saw from the excerpt that you wanted to se
e the hard docu-

then 
ments,/you would mark that with a green ch

eck mark and send 

this photocopy of these index cards, becau
se they'd be placed 

one two three four like so, down the photo
copy and you might 

on a person 

get four five six pages bacIsecyou might get
 twelve pages, you 

might get zero, but then you could ask for
 the actual hard 

documents which referred to the person. A
nd I would think 

that in the Oswald 201 file if they were c
hecking him by 

true name, then they would obviously put t
hat documentation 

in the true name 201 file, so you would fi
nd there the results 

or the request and the results of the nam
e check under true 

name which was part of the process. 

• B: 	These 201 files are kept in Washi
ngton? 

A: 	Yes. There are several 201 file system
s, and there is an 

official one which is the one which is nev
er destroyed. 

But there are also field 201 files which mo
re cat less 
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duplicate the Washington 201 files. But you need a 
working 

201 file for every case. 

B: 	Right. 	 at the time of the assassination, 

was in Washington, is that correct? 

A: Yes. 

B: O.K., so she had full access to Oswald's 201 file. 

A: 	Excuse me a second for interrupting, but the 2
01 files are 

the responsibility , every permanent basic file of the DDP 
at the time 

was the responsibility of the RID, Records Integration Division. 
Now on a desk like the Mexico City desk an officer c

ould request 

custody of the 201 file. Now RID resisted this beca
use they 

were always afraid documents were going to be lost a
nd that the 

person in charge of keeping the file in proper order
 would 

slough off and not do it right, but any desk could r
equest 

from Records Integration permanent custody, or tempo
rary 

custody, of a 201 file, or any other of the basic pb
rmanent 

files of the Agency. Now on the desks often a worki
ng file 

would be opened on a particular individual, or opera
tion, or 

organization, which an officer would keep in his sa
fe. And it 
because 

would not be the permanent, basic RID file, perhaps,
/see, 

because we did not want to have the responsibility f
or that. 

Because all of the documents in the DDP are assigned
 a certain 

file number, whether it's a 201 file or whether it's
 any of 

the other types of files that I can explain to you i
f you want 

to hear it later. 
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RID 
that this was the/copy of the document, because t

he document might 

have six copies, and of those six copies, one or 
two or whatever 

could go in the working file which the officer wo
uld keep at 

his desk if he didn't actually keep the RID file.
 

And there the people would put the appropriate 

offices to which this document should go, accordi
ng to the 

content of the document. All this was done by th
e RID analysts 

when a document might come in from the field or f
rom any other 

place. And they would attach, of course, additio
nal copies 

of the document and then the people interested in
 it could 

detach for their working files copies of the docu
ment and 

then route along, send along, the RID file, I mea
n the RID 

copy, and make annotations in the margins 

and there was space there for anyone to write com
ments to the 

next person down the line on the case. So these 
documents 

then at the very bottom it would say RID'and then
 the file 

number, so that the document would eventually Ot
 back to the 

file where it would be permanent record and that 
would never 

be destroyed. 
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L: 	Let me ask you a question. In li
ght of the information we 

have now, according to Wilcot, Oswald wa
s an agent in Japan 

for the CIA. In light of the fact that t
he CIA did not open 

a 201 file till'1960, how do you interpr
et this? 

0 

A: I don't have a good explanation for that
. 	Let me see when 

actually 
he/went back to the United States from t

he Far East. 

4 L: We know that he was in the Far East duri
ng his military time, 

0 which was in the neighborhood of 1957 - 
or 58. 

A: Yes. 	I'm just looking -- well in any c
ase it's, he gets back 

to the United States before the 201 file
 is 	opened. 

y. L: That's correct. 	He defects to Russia befo
re the 201 file 

O 

is opened. 

A: Yes, he goes to Russia in October of 59. Th
at's two instances before .. 

0 

L: Yes, now how do you interpret this? What
's your personal opinion? 

-0 
Then the information that we're getting 

from Wilcot is inaccurate, 

or do you think that something high happ
ened to a prior record? 

A: 	There may have been a prior recor
d, which conceivably could 

have been doctored or altered to make it
 look as if it started 

only in 1960. There might be ways of ana
lyzing different 

documents to see whether there's a chanc
e that that had 

happened. But my guess is that after he 
had defected to 

the Soviet Union, the agency might have 
tried to recruit him 

in the Soviet Union and they are constan
tly on the lookout 

V 

through all kinds of travel control opera
tions.:# 

L: 	Well, in light of that, if that ha
d happened, then he would 

not have been an agent in Japan in the p
eriod around 1957. 
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A: 	Not when he was at Atsugi, no. But what 
Wilcot said to me 

was that he had overheard the Soviet Opera
tions officers, 

that is Soviet Operations Branch 	
Station, after 

the assassination, commenting that Oswald 
had been a CIA 

agent in the Soviet Union and mentioning s
ome, I think a 

4 cryptonym, that he had had. 

4 	 L: 	Then it wouldn't have necessarily been
 the time that he was 

0 

stationed in Atsugi. 

A: 	Not necessarily. And naturally the CIA i
s always looking 

0 	 for American citizens, residents for one r
eason or another 

C  
in Communist countries to try to find out 

why they are 

0 
4 there in the first place for counter-intel

ligence purposes, 
0 
4 

0 	
and secondly, to try to recruit them as re

porting sources 
 

) 

. 	 from within those countries. And there is
 a memorandum on 

the Oswald defection from November 1959. 

L: 	Well, his case officer, if he was 
recruited in the Soviet 

Union, his case officer would have been in
 Moscow, he wouldn't 

have been in Tokyo. So if they had knowled
ge of that in Tokyo, 

it would have had to have been when Oswald
 was in Atsugi. 

A: 	Not necessarily. Because of this,
 If Oswald was recruited 

after he was defected to the Soviet Union,
 then there would 

have been officers involved in Moscow on t
he case, and there 

would have been officers involved in he'Llg
uarters in the case. 

And the officers 	 were telling Wilbct about it in 

1963, or early 1964 may have been officers
 involved in the 
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form I mentioned, of request for opening of the 2
01 file. 

So you should be able to find out who that person
 is, and 

go back and ask him, "Why did you open the 201 fi
le?". 

a. 
B: 	O.K. Let me ask you one other question - jus

t for point 

a 

0 

of information. 	Is there any way that say a person w
orking 

in the Soviet Branch 	 would have information or 

could receive information or would know anything 
about 

agents, employees or whatever, working for the CI
A, say 

in the Moscow Branch? 

0 A:  You mean working for the CIA in the Soviet Union?
 

B:  Right. 	Yes, these people 	 know the agents who are 

0 
0 working anyplace else? 

A: It's quite possible because it may be that if the
y had a 

• 0 

to report through the mails to some letter drop i
n Tokyo, 

for example. 

L: 	Would they utilize Oswald through a cut-out, 
through another 

agent? Say, a journalist was in the Moscow area.
 

A: 	A journalist was used in the Penkovsky case
, so they do use 

journalists as cut-outs, 

L: 	Could possibly Oswald have reported through t
his journalist? 

A: 	Yes, of course. 

L: 	And never make contact with the case offic
er:: 

) secret communication system between Oswald and th
e agency 

on the outside, he might have had a secret writin
g system 
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A: 	And they try not to ev
er have any contact inside the S

oviet 

1C,-F 	 Union with 'a person working the
re. One of the operational 

Of • 	 procedures 

(I 

0 

II 

0 

a. 
C 
•0 

0 

E  
O 

)M 

o 
01 

a 

L: 	So they would use a cut
 out man in the Soviet Union? 

A: 	Normally they would use
 a cut out. 	If at all possible, 

they would try to meet the agent
 outside the Soviet Union, 

and there were cases that I knew
 of this, where the person 

would be able to travel from tim
e to time, and meet with 

the CIA case officer under secur
e conditions, but outside 
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the Socialist countries. 

	

G"* 	L: 	Well, Oswald wouldn't fall in this catego
ry -- so it had to 

be through someone else. 
0 

A: 	There was something I wanted to add quickly on the question 
4 
0 

of the 201's. The fact that a cryptonym is assigned to a 

4, 
person doesn't mean necessarily that that person is an 

= 

	

4 	 agent, or under consideration, for recruitment as an agent. 

	

0 	 For example, 

0 

r 
had a cryptonym for Castro at the time 	 this was 

60s. 
during the 19/ So, they will refer to people sometimes by 

cryptonym, cryptonyms will be assigned to people and used 

in operational traffic, but that doesn't necessarily mean 

that the person is a recruited agent or is under consideration 

for recruitment. So there is another pitfall that should be 

avoided...if it turns up that Oswald had in fact been assigned 

a cryptonym. On the other hand, it could be a case that they 

are simply monitoring, and not directly involved operationally. 

So I think the key is to find out why the 201 file was opened, 

whether there was a PRQ Part I, whether there was a PRQ Part II, 

and if there was a PRO Part II and if there was a cryptonym file, 

aside from the true name file, then that is very suggestive 

that they were at least considering him for recruitment in 

the Soviet Union, if not eventually recruited. 
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L: 	Well thank you very much, Mr. Agee, for consenting to 

this interview. Can you think of anything else we need 
M • 

O to cover? 

• B: 	Let's go over a few of those questiohs and see if he can 

o answer any of them. 

• A: 	Well, I think I. mentioned this before, but, with respect 
4 

4 	 to this;question two again, the agency would be very inter- -' 
A' 

ested in monit.oring the presence of any American citizen 
for possible use. 

in any of the Communist countries/ So, I think as he de- . 

fected in 59, late 59 I think, the first memorandum I saw 

here is from the Defense Department in late, I think it's 

November 1959, they probably sent a copy of that memorandum 

to the agency on Oswald's defection. This is November 3, 

1959. And the agency, possibly in early 60 or sometime, 

opened the 201 file on him, if in fact, he had not been 

recruited before he went and there wasn't all this cover up 

with the changing of files. And then they would set about to 

find out what he was doing there, why he was doing it, whether 

he could be recruited, and all of that. 

All right, question three, the CIA received a cable on 
From 

3 November 59 -- oh this is the very same thing. /the U.S. 

Navy Attache in Moscow reporting Lee Harvey Oswald has 

offered to furnish Soviets information on U.S. radar, what 
normally 

was the reaction, and would this/be grounds for opening a 

201 file. 
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. 	. B: 	Well, this we want yo
ur own opinion on. 

Tr: 	A: 	I 
was just looking to see in the 

book. It says the Defense 

Department memorandum, but what
 probably happened was, well 

0 
x. 	 you would have to see from the 

file, the Navy Attache pro- 

= 	 bably reported to the Defense D
epartment in Washington, in 

a, this memorandum, then what he r
eported was passed over to 

4 	 the CIA in memorandum form or a
 copy of this cable. I 

0 	 think!;we discussed this last n
ight. I think the reaction 

would be that they would open a
 201 file and they would then 

begin to consider what damage h
e could do 

0 
having served at Atsuge 

C 

oincluding the U-2 fli
ghts 	

Wilcot 

0 

can tell you more about what wa
s happening at Atsuge, but I 

E 
0 

7 )4 	
believe that they had a 

in the late 1950's which would 
have affected CIA operations. 

people 

So the counter-intelligence/in 
the Soviet-Russia Division, 

at that time, as well as in the
 counter-intelligence staff, 

which was the Angleton operatio
n, would have been very inter-

ested in knowing, assessing the
 damage that Oswald could do 

against CIA operations. 

L: 	Is it standard operati
ng procedure for the State Depa

rtment 

or any agency to obtain informa
tion that an individual has 

in the Far East, like to 

I .3  Taipei or to Southeast Asia, an
d to Korea. And so Oswald 

a 
may have known things about wha

t the CIA was doing at Atsuge 
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in which 
some offi

cer in th
e counter-i

ntelligen
ce staff 

working f
or Anglet

on would 
have had 

to be the
 action o

fficer 

on all the matter
s relatin

g to the 
case, or 

whether t
he 	

mmt: 

z• 
	 Soviet Bl

oc Divisi
on should

 take the
 case. An

d that wo
uld 	

on] 

have been
 the resu

lt, that 
would hav

e been de
cided in 

con- 

versation
s between

 the inte
rested pa

rties, at
 the time

 the 	 ate] 

4 	
memorandu

m came ov
er from t

he Depart
ment of D

efense. 	
:hei 

O 
Would the

y 1ave th
at up to 

the milit
ary intel

ligence t
o 

O 
assess th

e damage 
end just 

keep them
 aware of

 it, appr
aised 

O of the de
velopment

s, rather
 than the

m opening
 the 201 

file 

and doing
 it thems

elves. Wo
uld they 

leave tha
t to mili

tary 	 or: 

O 

intellige
nce? 	

aI 

A 

A A: 	Not if Os
wald had 

been work
ing at At

sugi Air 
Base. 

•  
0 

B: 	I still h
aven't go

t the ans
wer to my

 point, t
he point 

I'm 

O 
trying to

 make is,
 O.K., th

ey're noti
fied, the

y have a 
meet-

. 

4 	
ing, they

 decide w
hat they'r

e going t
o do, O.K

. Is it p
ossible, 	r

i 

% 
or is it 

normal pr
ocedure f

or them t
o start s

ome actio
n prior 

to openin
g a 201 f

ile. See,
 what I'm

 getting 
at, there

 is 

that time
 lag. 

A: 	Yes, I do
n't think 

so. I thi
nk there 

is a very
 key poin

t 

here and 
that is t

o find ou
t when th

is 201 fi
le was op

ened. 

the Novem
ber 

How quick
ly after/

59 memora
ndum, bec

ause one 
of the fi

rst 

things you have in an
y work of

 this sor
t in Wash

ington is
 

a file, a
 place to

 put pape
rs, and a

 permanen
t record 

of 

what's been
 said. Yo

u have to
 have mem

orandum o
f convers

a-

tion, you
 have to 

have memo
randum of

 meetings
 that wer

e held, 
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opened a 201 file immediately. I don't have any explanation 

for the lag. Unless, there was another file, something like 

a working file, or a one of the other types of files which are 
0 

held in the agency, other than 201 files, which they began to 

0 
put the documents in at the beginning and then later on de- 

0, cided he merited a 201 file, which may have been after they 
4 
4 	 decidqd they were going to try to recruit him. 

4 
B: 	So in other words, you're saying the 201 file is not the 

first file that can be opened;they can have another file 

exclusive of the 201 file. 
0 
• 	A: 	Yes. 

o
B: 	In other words, they can have files on people, or agents 0 

. • or whatever, without having a 201 file. 

o 
,k4 	A: 	Yes, and in this clearance process, for example, I mentioned 

. 
earlier that in addition to doing the checks in the Records 

0 Integration Division of the then DDP, normally one would also 
GI 

do a green list check. And as the officer doing the check 

I never knew what the green list meant, but I have a suspicion 

that maybe that green list referred to files kept on the 

letter intercept operation that had been going on for so many 

years. Remember the letter intercept in New York, in San 

Francisco and for a time in New Orleans, that came out in the 

Rockefeller Investigation and the others. It may well be that 

the green list which obviously since it was called the green 
was 

list, and it/hush-hush, nobody told you what green list meant, 



0 

0 

U 
s  

> 
U  

4 
.4 	• 

0 
.44 

= 
111 

0 
• 
coo 
C —o 

0  

e 
= 

.4) 

• E  • 0 
1■■ 

O 

✓ 

11 a 
U 

REPRODUCED AT THE NATIONAL !,RclOVErS 

Interview w/Phillip Agee 	1-12-78 - page fifty-nine 

it may be the green list had to do with these thousands 

and hundreds of thousands of index cards from the letter 

intercept program, of letters going back and forth to the 

Soviet Union. But there were the green list files, of 
official 

course, which were quite apart from/201 files, and main- 

tained completely apart. Then, also on a person like Oswald, 

they would, if they had operation interests, they would do 

what isAinown as a national agency check, and they would 

ask the FBI, the military services, the local police 

wherever he happened to have lived, and I don't know, 

such other government agencies as kept files on people, 

security files... for anything they might have on the 

individual. This is known as a national agency check, and 

it is to get out of all the other security agencies or 

police agencies what they might have on a particular indi-

vidual. And that goes together with the RID check, and 

green list check and whatever else is turned up on a 

person. It all comes together in documents which are then 
counter- 

sent to this operational approval section of the/intelligence 

staff. But these checks are usually made in true name, would 

have to be made in true name, so they would be part of the 

201 file if he was under consideration for recruitment. 

And it's just possible that the memoranda or other documents 

relating to Oswald from November 1959 to December 1960 ended up 

in some other file, like a project file. And I'll explain 
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what project files are in just a minute...instead of, in a
 

201 file. But then when they decided that they might want 
to 

try to recruit him, then they would have a 201 file opened
. 

They would put such and such documents in the true name se
ction, 

then they would have the cryptonym assigned and have a cry
ptonym 

file where they would put the PRQ Part II, and all the oth
er 

0 matters relating to operational use of the subject. 

	

o B: 	Fine,116.K. 0 

A: But it is difficult to read a true name 201 file and get a
 

sure clue that there was a PRQ Part II or that there was a
 

0 
cryptonym assigned or that there was a cryptonym section o

f 

the file. 
O 

B: O.K. It's difficult, but not impossible, because somebody
 

'0 	 in the agency knows when they read a 201 file there has 
) 1+ that 

gotta be a key in there that tells them/there is another f
ile 

other than Part I. 
0. 0 

A: Right. And I can give you one suggestion on that. All of
 the 

cryptonyms, I think all of the cryptonyms, relating to Sov
iet, 

that is to, agents reporting from the Soviet Union, or to 

Soviet defectors, for example, to matters relating to agen
ts 

working against the Soviet Union 

B:  

A: 
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B: 

A: 

forgotten now, but I had to deal with these Soviet cryptonyms 

at a certain period of time, and if you took a list of all 

cryptonyms, and had their 201 numbers next to them, 

then you could go down the list with Oswald's 201 number and 

look for that 201 number alongside a cryptonym. 

Fine, now that's a key. O.K. 

And it would be a long search, but if you narrowed it to a 

certain period of time like 59 to the time he came back to 

the States maybe, or even afterwards, but let's say 59 to 

the time of the assassination, then you might come up with a 

cryptonym which had a 201 number similar, I mean exactly the 

same as the 201 number in the true name file that you get. 

B: 	And that's the one thing that is constant. The 201 number 

stays throughout. 

The 201 number won't change. I don't know of any case where 

they ever changedthe 201 number. But you can, there are dif-

feent ways to check with RID, for example. They have these 

machine listings, for example, which they would do by, they 

could do a machine listing on every 201 number in the agency 

ever assigned. Now, we would get occasionally, update machine 

listings of true names, cyptonyms, and 201 numbers. And, I 

think these would come 


